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SZENT ISTVÁN KIRÁLY                              C év                        1– 4 oldal 

 

MAGYARORSZÁG FŐVÉDŐSZENTJE 

 

Olv.: Péld 4,10-15.18-27 – Ef  4,17-24 – Mt 7,24-29 

A sziklára épített ház 

                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Szent magyarokra emlékezünk, szeretnénk közel engedni magunkhoz a 
példájukat, mert ők Isten segítségével megtartottak bennünket kereszténynek és magyarnak 
évszázadokon keresztül! A jövő a ma élők kezében van!  
 

Isten előtt állunk és bűnbánatot tartunk! 

A jövő építése ezzel kezdődik! 

 

 

Szentbeszéd 

Szent István király 

 országalapító és egyházszervező! 

 

Kedves Testvérek! Napjainkban egyre többször kérik számon az örökséget, a keresztény 
örökséget, a sziklára épített Egyházat és a sziklára épült életeket. Az Egyházzal kapcsolatosan 
és velünk kapcsolatosan is romhalmazt emlegetnek. Ma van a magyar rendszerváltoztatás 
harmincadik esztendeje, erről sajátos eseményekre hivatkoznak: Európán nem annyira a 
politikusokat kérik számon, hanem az Egyházakat, a keresztényeket!  
 

Európáért, Magyarországért 
nem csupán a hívő emberek és az Egyházak felelősek, 

hanem felelősek a politikai vezetők is! 

 

A harmincadik évforduló kapcsán három napos megemlékezés volt Sopronban a politika 
jegyében. Megemlítették, hogy volt egyházi megnyilatkozás is. Ha engem nem hívnak meg, 
akkor erről egy szó se hangzott volna el. Annál több hangzott el a politikáról, a páneurópai 
piknikről, nagy szavak a szabadságról és meg sem említették az ember igazi lehetőségeit, a 
döntés lehetőségeit. Ebben egyaránt számon lehet kérni hitetlent és hívőt.  
 

Európa keresztény missziója 
A hívők felelősségét inkább számon lehet kérni, hiszen Európa a kereszténységben született, 
Magyarország a kereszténységben lett keresztény állammá. A kereszténységnek köszönheti 
Európa és Magyarország azokat a lehetőségeket, amelyekből Európa szellemi, lelki, kulturális 
központ lett az összes többi földrész számára is. Arról kevesebbet beszélnek, hogy a világ 
többi földrészének keresztény missziója Európából indult el! 
 

Én hozzáteszem, a földrészek számára Európa nemcsak szellemi, lelki, kulturális központ volt 
néhány száz éven át a francia forradalomig, Európa a technikai civilizációnak is elindítója! 

Nem lehet technikai civilizáció, amíg föl nem szabadítják az istenek szorításából az embert, 
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mert azok megbénították, kiszolgáltatottá tették az embert. A kereszténység szabadította ki az 

embert az istenek szorításából és elindulhatott a technikai civilizáció is. 
 

Európából indult el a földrészek keresztény missziója! 

A szeretet Istene bátorította az embert, 
hogy vegye kezébe a Földet, 

a keresztény közösségek létrehozását, életének irányítását! 

 

 Szent István király személyisége 
Ma, Szent István királyunk ünnepén szívem szerint azokra a szempontokra, értékekre 

szeretném felhívni a figyelmet, amelyek Szent István gondolkodását, hívő, felelős 
magatartását kialakították. Felejthetetlen volt számomra: 
 

2013-ban XVI. Benedek pápa  
általam üzenetet küldött a magyaroknak: 

Ne felejtsék el és vigyázzanak Szent István örökségére! 

 

A pápa nagyon egyszerű magyarázatot adott, amely minden e világi küldetésünk igazi lelki 
háttere: Szent István Isten előtt vállalt felelősséget népéért, nemzetéért. Vezetők jönnek és 
mennek… A mi első Szent Királyunk Istennek tartozott válasszal azért a népért, amelynek a 
vezetését - a Bibliára hivatkozom – onnan felülről kapta! 
 

Szent István maga is így értelmezte küldetését, mind politikai, mind egyházi szempontból. 
Egy-egy szempontot említek, ami István király személyiségét kialakította, formálta. Abban a 
pillanatban, amint ezen az ünnepen Szent István nagyságáról szólunk, abban a pillanatban 
megszólalnak a hangok. Miért ne? Csak nehogy a XX. század, vagy a XXI. század 
gondolkodó embere akarja a X.- XI. évszázad történéseit, vezetői magatartását értékelni! 
 

Értelmezni szabad, de ha István király nagyságával kapcsolatosan Koppány felnégyelését 
emlegetik, ami tény, csak egészen másképp ítéli meg ezt a kérdést ma valaki. Erről avatottan 
csak az szólhat, aki annak a kornak az eszmei áramlatait ismeri! 

 

Szent István király  
országalapító és egyházszervező volt! 

 

Szent István személyiségének köszönhetjük azt, hogy mi most itt vagyunk, bár nagyon 
kevesen. Elfogytak azok Magyarországon, egész Európában, akik István király politikájával 
gondoltak a földrészre, a nemzetre. Akik István király felelősségtudatával gondoltak az 
Egyház szerepére, jelenlétére, missziójára Európában és Magyarországon. 

 

Szent István király a hit embere volt,  
a hit embere, aki a bibliai szemlélet szerint 

radikális magatartású! 

 

Mit adhat az ember cserébe lelkéért? István egész gondolkodását ez az igazság motiválta. 
Ahol a kincsed, ott a szíved is! István király kincskereső volt. Amikor megtalálta a kincset, 
akkor eladta mindenét, hogy birtokába vehesse a nemzetet keresztény küldetése érdekében!  

 

Szent István király hite innen forrásozik: 
Istentől várta a megváltást! 
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Ez a rövidke mondat is mindent meghatároz a ma gondolkodói, a ma keresztényei számára. 
Adagium = bölcs mondás: A hit hallásból ered! Figyelő hallás kellett ahhoz, hogy az ember a 

hithirdető személyét és a hit igazságát - amit hirdetett - el tudja választani. István király kettős 
kereszténységben élt. Anyjától kapott keleti keresztény hatást tele pogány elemekkel. Apjától 
kapott nyugati keresztény hatást.  
 

Ha Pilgrim püspökre gondolok, akkor nem szabad elfelejteni, ez a kereszténység politikai 
kereszténység volt. Ebben a helyzetben ember kellett, hogy eligazodjon, legyen füle és legyen 
szíve az új szellemre, amely abban az időben, István király korában kegyetlen időszak volt.  

 

A clunyi szellem volt az, amit István király magáévá tett, a megújulás szelleme abban a 
hitben, amely hit szerint minden ember egyforma, legalább is a megváltás rendjében. Annak a 
kornak a királya valamiképpen Isten helyettese volt. István király úgy tudta ezt a hivatást, 
küldetést magáévá tenni, hogy a legendák szerint éjszakai imádkozó volt. Rongyokba 
öltözködött, hogy a szegényekkel titokban találkozzon.  
 

Szent István király nagyon jól tudta: 
Istené a hatalom és enyém a kegyelem! 

 

István király olyan hívő lelkülettel élt, hogy néha megérintette az általa alapított kolostorok 
világa. Egyszerű elvonulni a világtól akár. Kiemelte a kolostorokból a legtehetségesebbeket, 
elhívta őket, hogy egyházi közösségeket, egyházi életet szervezzenek. 
 

Olyan szívesen idézik ma a politikusok is a nemzetben való gondolkodást, minden nemzet 
tiszteletét! Felelős szemléletmód árad ebből! Tegnap Sopronban a Kancellárasszony is ezt 
emlegette István királlyal kapcsolatban, hogy ö befogadó, ö tudta azt, hogy a soknyelvű 
nemzet erős és valóban kaput nyitott, a szívébe is beengedte azokat, akik szellemi értékekkel 
érkeztek. Akik a hatalom megszerzését kívánták, azokat keményen elküldte! 
  

Értékek a mai világban 
A magyar rendszerváltoztatás harmincadik évfordulóján sajátos felelősségre vonásokat 
hallottunk, ahogy politikusok beszéltek Sopronban. Politikai lehetőségeket emlegettek, szó 
sem volt a hitről, a nemzetek vezetőinek, politikusainak magatartásában jelen van-e valami 

azokból az értékekből, egy-egy maradvány, egy morzsa, amik első Szent Királyunk életét, 
országának kormányzását, egyházi életalakítását meghatározták! 
 

Ez egy sajátos világ, közben emlegeti az örökséget, elsősorban a mi kereszténységünket 
faggatja, a mi keresztény magatartásunkat fürkészi. Van mit, sajnos azt kell mondani, hogy a 

mindennel megalkuvó békességért sok mindent hagytunk veszni! Egyházszervező Királyunk 
ünnepén tartsunk mi is lelkiismeret-vizsgálatot. Ne csak politikusokkal foglalkozzunk, bár a 
kezükben vagyunk, hiszen a nemzetekért, az emberek életéért ők a felelősek!  
 

Az Egyház misszióját abban fejezheti ki, 
hogy tiltakozik mindaz ellen, ami az Egyház jelenlétét, 

az Egyház szerepvállalását nem engedélyezi! 

 

A mai ünnepen valószínűleg sokan lesznek a Szent István Bazilikánál. Milyen hittel, milyen 
szívvel, ki tudja? A kommunista évtizedek után, amikor sajnos a mi végső megtöretésünk 
következett be, - ez nem azt jelenti, hogy előtte minden tökéletes volt - elénk álltak azzal, 
hogy a világhoz közünk nem lehet! Viszont minket első Szent Királyunk is Jézus Krisztusra 



  2019. 08. 20. 

C 44 

4 

hivatkozva felelőssé tesz a világért, felelőssé tesz az emberekért, akik között kell Isten 
jelenlétét az életünkkel, magatartásunkkal, életvitelünkkel megjeleníteni! Ezt nem vitathatja el 
senki, a hívő ember ebben nem engedhet senkinek, mert ezt a küldetése határozza meg  
 

A kereszténység hit az Istenben, a kereszténység felelősség Isten előtt minden emberért. Ez a 
felelősség elsősorban egyházi és ez a felelősség az, amivel odaállunk a politikai vezetők elé. 
Nem egyszerű, mert az ember az életével fizet, a hit cselekedetekben él, cselekedetek nélkül 
halott! Most itt az idő, hogy még egyszer elgondolkodjunk ezen. Kérjük Isten segítségét, 
visszaemlékezve 1989-re, amikor 30 évvel ezelőtt nagy-nagy várakozásokkal indultunk.  
 

Mi, ha hívők vagyunk, akkor kijelölt utunk van! 

A Jóisten segítsen bennünket erre az útra, 
hogy egyre több ember érkezzen el  

a mi áldozataink, a mi nagylelkűségünk, 
 a mi hívő életünk meghívójára! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Van egy figyelmeztetés: 
„Ha olyanok nem lesztek, mint a gyermekek, 

nem mentek be a mennyek országába! 

 

Kedves Testvérek! Hány politikus követte István király gyermeki hitét? Amikor akkora 
bajban volt az ország, hogy kétséges volt, hogyan tovább, akkor István király a Szűzanyának 
ajánlotta föl nemzetünket és népünket! Van miért imádkozni! 
 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Isten áldásával megyünk tovább, ez az áldás segítsen bennünket abban, 
hogy fölmérjük, hol is vagyunk, hol élünk, mi a dolgunk. Engem mélységesen megdöbbentett 

ezen a soproni találkozón, ahogy egy történész a 30 évvel ezelőtti időre hivatkozva és a 
mostani lehetőségeket feltárva beszélt. Fiatalokról volt szó, fiatalokhoz szólt és egy szó nem 
esett arról, hogy a fiatalok mire, milyen értékekre építsék föl az életüket, csak arról volt szó, 
hogy mennyi lehetősége van ma a fiataloknak. 
 

Semmire se megyünk a lehetőségekkel,  
ha homokra építünk! 

 

Imádkozzunk azért, hogy ne vezessék félre a fiatalokat a tanárok, a professzorok, akik 
egyfolytában a kitárulkozó világot emlegetik, közben arról egy szó sem esik, hogy a fiatalok 
milyen értékek szerint alakítsák az életüket! Mi tudjunk helyesebben gondolkodni! 

 

+  Á L D Á S  + 

 


